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Abstract 

     The research aims to identify the general characteristic of the  

intelligence quotient (IQ) among the graduates of the science faculties in 

the Sudanese universities, and also showing the degrees of the 

dimensions of the measure among the sample subjects. It also aimed to 

show the correlation between the IQ and its dimensions with the level of 

creative thinking and its dimensions among the sample subjects. The 

researcher used the Progressive Matrices  by Jonh Raven , and Torance 

Test for Creative Thinking (TTCT) after assuring their psychometric 

properties. The research sample was (154) subjects taken deliberately out 

of the graduates of the science faculties. The research data has been 

statistically processed   through the Statistical Package for Social 

Sciences (SPSS) using the following equations: (T) test for one sample, 

Pearson correlation co efficiency, (T) test for two samples and one way 

analysis of variance. The research came up with a number of results 

important of which was:  that the IQ of the science colleges graduates 

were shown to be high, while the creative thinking was found to be low 

among the sample subjects , in general the results showed  significant 

correlation between the IQ and the creative thinking whereas this 

correlation varied along dimensions of the two variables. As for the 

demographic variables, differences were not found in intelligence  among 

the graduates due to gender whereas differences were found in the 

dimensions of the subscales of the IQ of the graduates due to university 

variable in favor of Sudan University. In creative thinking the results 

showed no differences among the sample subjects along the variables of 

age, gender, and university. In lights of the above findings the researcher 

put a number of recommendations and suggestions important of which 

was that care must be given to education programs related to the 

development of creative abilities in the applied faculties.  
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 3ـــــــــ  1الإختبارات من 



لص حةةوتعطي كالموج ود ي  ه  هالص ور اعتمدعل  تيةتلااثةلثلااالإختبارات

م نالت  تعريه اءاشيلاالمعريةابتهاجاسئلةبةيثتؤديالانتحكروتسلحرصةلاا

لصور .ايةدثي الممكنةلمائجالنتابواسبلاانتحترضاقبل,و



ا؟وم نتقول  انكتستطيعاكدمنانتمتال يالش ءااه.مادنالصور ال انظرا

ا الة  دث؟وم  ال   يس  ببااية  دث؟وم  انتعري   لك   تحه  مم  ال   اجاتةت  يل   ا

لنتيجة؟استكون
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 الاختبار الاوّل

 توجيه الاسئلة 

 

بقة,والس  الص  ور اق  ةبتعلاا انه  الت   تعتق  داس  ئلةلاالص  حةةاكت  بعل   ه   ها

بقة,والس  الص  ور اية  دثي   انتع  رمم  اةت   تس  تطيعالهانتس  الت   ينب    ا

لص ور ال  النظ رابمجرداتعنهاباجانتةصلعل الت يمكناسئلةلااتطرحلا

ل  لك(.اةتجتاالصور كلمال النظراعتكاستطا.)ب
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 بار الثانيالاخت

 تخمين الاسباب



رهم ناتس  تطيعاكت بك لم ا لص  ور ال   يتعب رعن  ابممكن ةللة دثاس  بانتق در

وبحت  ر طويل  ة.اش  ر الة  دثمباس  بقتوق  و اباس  بانت   كرابقة.يمكن  كالس  ا

سع(.التخمينوالاتستطيعيمجاكتبكلما)
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 الاختبار الثالث

 تخمين النتائج



رهمننتاتستطيعاكتبكلما بقةالسالصور ال يتعبرعن ائجممكنةللةدثانتقدر

اكت  بك  لم  ا.)ايض  الم  د البعي  د ائجالنت  اش  ر والمبائجالنت  انت   كرا.يمكن  ك

سع(.التخمينوالايعيمجتستط
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 الاختبار الرابع

تحسين الانتاج



ل   ييمكن  كالن  و اه,وه   م  نادن  القطنالمةش  و ب  الحي  لال   ش  كلدمي  ةانظ  را

م.اغر551ل اةواسمووزنه15اسيط,طولهلسوقبمبلغباءهمناشر

لاطحلااللعبة,ةت تجعلالمثير لت ييراديةالعال كيةوغيرالطرقايكري جميع

.الت   تحك  رييه  اتالت يي  راته  تمبتكلح  ة.لااوه  ميلعب  ونبه  اكث  رمتع  ةوس  رورا

ل.لشكالموجود تةتالصحةةالمقترةةي اتالت ييرائمةاكتبقاو
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 الاختبار الخامس

 الاستعمالات غير الشائعة

 

تس تعملي  كثي رانه ارغ ة,رغ مالحالص حي اسيلقونبعل بالنان المعرومامن

نتحكريي منه  هاتستطيعالصحةةكلماكتبي ه هالمحيد .اتلااستعملاامن

لعل ب,يمكن كاتةددتحكيركي عددمعينمنه  هئعة.ولاالشاتغيرلااستعملاا

لت  اتلااس تعملااتوقمتحكي ركي  ء,ولااتشالعلبكمايعددمنانتستخدما

لجدي د وغي راتلااس تعملاا م نقب ل,رك زك لتحكي ركي اوسمعتعنه اايتهار

لعلب.ائعةله هالشا
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 الاختبار السادس

 افترض ان  

 

نتحت  رضة  دوثمث  لالممك  نةدوث   ,ولك  نعلي  كانموق  مم  نغي  رلاام  كاما

ل  كلتحك  ري   ك  لامخياس  تخدلحرص  ةلااضس  يعطيكايت  رلااا,وه   موق  ماهك   

لمستةيلةدوث  ال يمنالموقمااتةققه ا انتةدثالت يمكنالمثير امورلاا

.

ل  ييمك ناارض,يم لاال االتتدل منهالسةبمربوطةبةبانالموقم:تخيرلا

الوض  عكم  ااربعل   ه   لت   تت  اتالتخمين  اروايك  لااكت  بجمي  عانية  دث؟ا

.اسحلهالصحةةاو لكي اتتخيله
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 يالإبداعنس للتفكير ار توراختبا

 الصورة الشكلية )) ب ((









 لجنـــــــــــــــس : ..............................ا.........................                     ســـــــــــم : ....لاا

 

 سي : ..........................الدرالمستوى المدرســـــــة : .............................                     

 

 .د : ...........................لميلااريخ ات





 ر :اختبلاات اتعليم 

لص ور اـ 

لش كليرة))ب((ا

 



155 

 



 الاختبار الاول

 بناء الصورة

 

وموضو اد,يكري صور السوالصحةةشكلمنةنمظللباسحله هايوجدي 

لمظللجزءمن .الشكلاانترسم بةيثيكونه ايمكنام

ل  ارجدي د ايكاي تقديمبعاةدمنقبل,وتاانتحكري صور لميحكربهاولاة

تكتم لا ,وعن دمالمس تطاقص ةمثي ر بق دراول ,و لكلك تجعلمنهلاايكرتك

لمعدل لك.انالمكالصحةةي اسحلا,ودون ي ابةثعن ك لهالصور ا
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 الاختبار الثاني

 اكمال الصور



ءع نطري قاش يلااله  هاكماولال,ةاشكانمجموعةمكونةمنعشرلاامكاما

لرس ومتةك  اولجعله  هاةدمنقبل,وةااليهاوصورلميسبقكاءاشياملرسا

رجدي  د .ث  مبع  دايك  ايةاض  ا و ل  كع  نطري  قالمس  تطاع  نقص  ةش  يقةبق  در

سب.المنانالمكاتوضع ي الرسوماسبلكلمنه هانمناءضععنوانتهلاا
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 الاختبار الثالث

 المتوازية طالخطو



زيين,ار ع   مخط   ينمت   واله   وعب   ا,ك   لس   ؤلااني   ةعش   رس   ؤاثمنلااكم   اما

لتش كيلص ور مش وقةومختلح ة,و ل كلمطلوبمنكنسجقصةمثير منخلااو

.اومستقيمةلك لزوجمنه اوخطوطمنةيةاورموزاتاراشاتريدمنايةماضاب

صصل لك.لمخانالمكاي الكلمنهاسبامنانام لكضععنواتمانبعدلاا
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